
La Costa Brava  serà obiecte d’un tercer debat.-

urbanístk  -qÜe ei fzh la tardorm vinent-
L’organitza la demarcació gironina del CoHegi  d’Arquitectes  i pretén implicar tots els  sectors  socials

PEPA BOUIS  / Otrona
0 Ésviableenaquestsmomentsplantejar
un creixement zero per a la Costa Brava?

creixement
11s municipis

De quina manera afecta el
urbanístic del litoral gironle

de I’anomenada segona Iínia  de mar? lebrara la tardor vinent, 27 anys desprds en les planes que segueixen, una diagnosi
Aquestes qüestions i moltes  altres seran del primer i 14 despres del celebrat al -la  seva  diagnosi- de la situació  actual
objecte de discussió en el tercer Debat parador d’Aiguablava,  a Begur. Apro- de cada un dels  23 municipis de la Costa
Costa Brava, que organitza  el Coliegi fitant aquesta cita, el cap del Servei  d’Ur- Brava, i opina sobre la manera com ell
d’Arquitectes  de Girona i que se ce- banisme a Girona, Jaume  Torrent,  fa, creu que haurien d’encarar el futur.

L’urbanisme i  I’espectt-
latió  a la Costa Brava s6n
últimament  temes recu-
rren&, objecte de debat
gairebé permanent.  Un
grup de set arquitectes gi-
ronins preparen, sota I’or-
ganització de la demarca-
ció  del Coblegi  d’Arqui-
tectes de Girona, l’anome-
nat tercer Debat Costa
Brava, quees farala  tardor
vinent. Arriba en un bon
moment,  en un moment
de protestes i reivindica-
cions.

El 1976, ara fa 27 anys,
el primer Debat Costa
Brava va marcar les pautes
de la planificació  urbank-
tica  -iiiexistent  fins  aies-
hores gràcies al franquis-
me-. Tretze  anys desprbs,
el 1989, es va celebrar el
segon,  que va anar més en-
Ilà  dels  plans  generals mu-
nicipals. S’hi va parlar de
comunicaciohs, ports es-
portius, arees  naturals
protegides, etc. Ara, els  ar-
quitectes responsables de
i’organització de! tercer
Debat Costa Brava es
plantegen la necessitat de
qüestionar el creixement
urbanístic del litoral i tras-
Iladen  la discussió a la se-
gona línia  de mar, que es
comen9a a veme molt
afectadaperaquestcreixe-
ment. No s6n  tan crítics
com  els  sew predecessors
ambla politica  urbanlstica
que afavoria la densitat

Costa Brava, creixement zero
P.B. les extensions  de cases arrengle- des de darrere, esta molt  pitjor.9

0 Paulí,  Viñas i Ortega no s6n  par- radesdebaixaqualitat,queomplen Perells,undelserrorsésia<~cultura
tidaris dels  grans  blocs  de pisos ara el paisatge. aQuan et mires de la parcella».  Parlen de la con-
que es van edificar a primera línia Platja d’Aro  des del mar, no esta veniènciad’unpossible creixement
de mar, pero tampoc,  diuen, de tan malament .  Quan te  la’  mires xero  els  pròxims anys.

-laconstruccióvertical-
m6s  que no pas l’extensió
-la  construcció  horitzon-
tal- perqd  consideren
que s’ha ocupat excessiva-
ment el territori, i arriben
fins  a l’extrem  de propug-
nar la necessitat d’un pos-
sible creixement cero per

a la Costa Brava durant
els  prbxims anys.

Implicació  socia l
Tot i ‘que  el tercer Debat
Costa Brava I’organitza  ei
Coblegi  d’Arqnitectes  de
Girona,lavoluntat  delsor-
ganitzadors és implicar-hi

tots els  sectors  de ia so-
cietat. Cambres de co-
mer9,  polítics,  empresa&,
sindicats,  economistes i
geògrafs, entre altres,  se-
ran cridats a participar-hi
i adir-hila seva.

Els  arquitectes  Jordi
Paulí,  Arcadi  Viñas i Jordi

Ortega expliquen a Bi
Punt  com preveuen que es
desenvolupi  el debat. De
fet, la dinamica  és similar
a la que va desembocar
en el primer Debat Costa
Brava, l’any 1976. La in-
tenci6 és celebrar quatre
o cinc jornades prèvies  a

El preceden2
P . B . P . B .

0 Del primer Debat Costa Brava han passat 27
anys, pero,  en realitat, el del 1976 no va ser el
primer debat d’aquestes característiques, tot i que
sí, sens  dubte, el més emblematic.  Va tenir  un
precedent.  El 1935, un  any  abans de la Guerra’
Civil i cinc abans de la Segona  Guerra Mundial,
se celebrava al Teatre Municipal de Girona, a
iniciativa de l’aleshores conselleria d’Obres  Pú-
bliques  de la Generalitat, la Conferencia de la
Costa Brava, les  conclusions  de la qual -moltes
encara de plena vigencia avui dia-  van quedar
avortades pels  esdeveniments  histbrics  i el pa-
rèntesi  polític,  social i cultural, que es va obrir
poc  després.

0 L’any  1976, .doncs,  fruit d’un procés totalment
assembleari se celebrava a diferents poblacions
del litoral el Debat Costa Brava. Va ser el primer
-i encara ara el de m&  transcendència-  fòrum
sobre la Costa Brava que es feia en democracia.
Per primer top especialistes en diferénts àmbits,
entitats, associacions i col.lectius  en general, s’as-
seien  per debatre, sense  la tutela ni el sedas de
I’administració, la problemàtica  que, ja  aleshores,
afectava el litoral. Ens  astora,  ara, comprovar  com
ies  tematiques, les problematiques, els  perills  i
les conclusions  d’aquell  primer debat s6n  encara
vigents  en els  nostres  dies,  i han estat i s6n  temes
de debat recurrents al Ilarg  de tots aquests anys.

diferents indrets del litoral
gironí  dedicades a temes
concrets  i monogràfics,  El
resultat d’aquestes jorna-
des constituir& el gros del
debat final, que es preveu
que es pugui celebrar du-
rant la tardor o a principi
d ’h ive rn  d ’aques t  ma te ix
iny.

Visió g lobal
Segons els  tres arquitectes
esmentats, ei tercer debat
haurà d’analitzar  el terri-
tori amb una visió  global,

el que esta constrult  i el
que no, la nova planifica-
ció territorial, les infraes-
tructures, I’economia,  la
societat, el model  turístic
i la relació  entre paisatge
i territori.  Un dels  aspectes
que mes  s’haurà de tenir
en compte,  a hores d’ara,
Cs  la incidencia que ja te
en aquests moments allò
que ells  anomenen «feno-
men  Costa Brava» en la
segona líniademar;lacon-
vivencia i la compatibilitat
entre els  «pares  temàtics
de pedra,  i el m6n  rural.

Paulí, Viñas i Ortega
qüestionen obertament

que el creixement urbanís-
tic dels  darrers anys -en
extensi6  en lloc,  de verti-
cal- constitueixi  una mi-
llora substancial, sobretot
pel que defineixen com a
mala qualitat -tan estè-
tica  com estructural- del
que s’ha construït.

El segÓn,  a’ Aiguablava
P . B .

0 L’any 1989 se celebrava al parador d’Aiguablava,
a Begur, el segon Debat Costa Brava. L’economista
Joan Calc,  que ja havia estat I’anima  del primer
fòrum,  acabava la seva  intervenci6  en el del 89
reclamant la implicació  de la Generalitat i les
institucions  en la planificació  urbanística de la
Costa Brava. Els  ajuntaments ja havien fet el seu
paper i gairebé tots havien redacmt  els  seus plans
generals  d’ordenació. Era I’hora,  dones,  que es
planifiqués d’una  forma més global i amb una
visió més general del ierritori.  En aquel1  debat,
m+  tècnic i menys  popular que el seu  predecessor,
ja es reclamava el TGV, I’eix  transversal i el PEIN,
entre altres infraestructures.



f%s a  p a s
PORTBOU

Canviar trens  per turisme
P.B. cions  t u r í s t i q u e s .  L a  p r i m e r a ,  e l  p o r t

l Portbou és un municipi que té data esportiu,  quan  finalment  s’acabi de
de naixement. Neix amb el ferrocarril, construir i tenint en compte,  segons
més aviát pel  ferrocarril i és com una Torrent, que caldrA  resoldre l’accés
peca aïllada  dins  el sistema general p e r  c a r r e t e r a  a a q u e s t  e q u i p a m e n t .  L a
de la Costa Brava. El seu  territori  està segona  alternativa suggerida per To-
marcat  d’una  banda per la serra’de rrent es un creixement residencial i
I’Albera,  i de l’altra,  pel Parc  Natural de seweis  turístics  de qualitat a la zona’
del Cap de Creus.  Ara, una vegada delaComaMorisca,quel’Ajuntament,
desapareguda la duana i havent quedat segons el cap d’urbanisme,  té ben
obsolet l’intercanvi d’amples  de via  del orientat i enfocat hores  d’ara.  Final-
tren -que es tralladar&  a la zona ment, i més com a font de recursos
del1  Far-Vilamalla-, la base del seu per a les arques  municipals, proposa
sistema econòmic ja no existeix. I’alternativa  del projecte  de parc eòlic

El cap del Servei  d’urbanisme  a entre Portbou i Colera. De tota ma-
Girona, Jaume  Torrent, analitza nera, cap de les tres opcions  està  de-
aquestes circumstàncies i considera senvolupada  en aquests  moments.
que, amb vista al futur, I’economia
de Portbou ha de fonamentar-se en
e l  t u r i s m e ,  e n  u n  t u r i s m e  e s p e c i a l  q u e
evidentment no busca el mateix a Port-
bou que el que pot buscar a Roses,
Platja d’Aro  o Lloret de Mar. WPobtacló:  1.614 habitan&

Per  aques t  mo t iu ,  després  d ’ i n d i c a r Supefflcle: 930 hectkas ‘I
que I’etern aïllament per carretera que ús resldenclal: 15,847O  ha.
pateix el municipi està en via  de so- Alb’es usos: 10,400O  ha.
lucionar-se, aporta tres possibles op Habitatges:  394



ROSES-

Ara, cal apostar pel
tur’isme de qualitat

PB
0 Tot i que i’impacte de les edificacions  a primera
Iínia  de mar a Roses es important, el cap d’Ur-
banisme manté  que I’Ajuntament  ha redrecat  to-
talmem el tema urbanístic  i que,  ha sabut fer el
tomb en els  últims  deu a dotze  anys.  Per Jaume
Torrent, Roses ha d’apostar pel turisme  de qualitat
i, en aquest sentit i amb aquest objectiu, ha de
donar sortida a totes les instal~lacions  hoteleres
de que  disposa, amb centres de busseig; amb el
port esportiu que ja es una realitat, per6 que
encara no ha resolt  el~problema  dels  accessos
que s6n  deficients  en ractualitat  i que no acon-

’ segueixen  descongestionar el trànsit del nucli urbà
ni del port;  amb  el pla  parcial que s’ha aprovat
inicialment  i que preveu  una gran zona hotelera
i un palau  de congressos  a les 708 hectàrees situades
al costat de la Ciutadella, que abans  estaven  ocu-
pades per un camping i que ara s6n  propietat
de l’Incasol  i de I’Ajuntament.  Tambe  creu que
cal protegir el corredor biològic  entre Santa Mar-
garida i el nucli tuba, i remarca la decisió  municipal
d’impedir que s’edifiqui a la zona de muntanya
de darrere la Ciutadella.

kPoblaci&  ll ,463  habitan&
Superficie: 4.567 hectAmes
ús  res¡denclab 165,7  ha
ús lndustrlal: 26,769 ha
Altres usos: 12,666 ha
HabItatges: 5.970

L’ESEALA

Auofitar  els  JO
l L’Escalavasaberapro-
fitar els  Jocs del 92 i es
vaferunafeinaimportant
aEmpúries.Torrenttitlla
de desordenat el creixe-
ment de l’eixample de
Riells  i creu que gracies
a I’ocupació militar la
zona de Montg6 s’ha
m a n t i n g u t  netad’edifica-
cionsicreuquelamanera

de gestionar aquest sec-
tor es un dels  reptes de
I’Ajuntament.  L’altre
gran tema pendent és el
golf de Vilanera.

ä Poblacló: 5.266 habitants
Superfkle:  1.641. ha
ús resldenclal:  205,460
h a
ús  lndustrlal:31,6164
h a
Altres  usos: 9 ha
Habitatges: 2.653

CASTELLÓ  D’EMPÚRIES

Pendent del. creixement
d’fmpuriabrava

P.B.
l Tot i que Castelló  d’Empúries  no 6s només
Empuriabrava, es aquesta marina residencial la
que obre el municipi  al mar. Torrent pensa  que
Empuriabrava ha d’acabar per créixer  urbanís-
ticament  pel que consitueix  el seu  nucli històric,
6s a dir, I’ampliació  fins  a la carretera. També
ha de resoldre  una altra mancan9a;I’ampliació
del’aeròdromsobretotperproblemesdeseguretat.
Per allargar  la pista, però,  cal salvar I’obstacle
de la carretera i, a més, hi ha I’afectació  del parc
natural.

bPoblacl6:  4.630 habitants
Superfície: 4.164 hect&rees
ús  rerldenclal:  24,9?76  ha
ús lndustrlsl: 69,1242 ha
HabItatges: 503

SANT PERE  PESCADOR

Les places de camping
tripliquen la població

P.B.
l .L’únic problema d’aquest municipi,  per Jaume
Torrent, i de malta  importancia, 6s I’ocupació
turística que suposen  els  campings. M6s  de 4.000
unitats d’acampada s6n  ,per  a un municipi  que
no arriba als  1.500 habitants, una ocupació  mqlt
més agressiva  que la de, les  urbanitzacions. «Es
el cavall  de batalla mes  important del pable.  S’ha
d’ordenar be, for9ar el no creixement sobre la
línia  de la platja,  sobre les dunes.  Cal arribar
a deixar  una franja en blanc.»

bPoblacl6:  1.330 habitants
Supertkle:  1.760 hectAmes
ús resldenclsl: 129,1402  ha
Altres ~108: 23,3426 ha
HabItatges: 3.165


